
 

 

 
   

 
Modtagne høringssvar til Handleplan for Fremtidens 
Svømmetilbud 

 

 

Plan for Fremtidens Svømmetilbud bygger på omfattende dialog med 
borgere, lokaludvalg, foreninger, øvrige forvaltninger og medarbejdere 
samt brugerundersøgelserne ‘Brugerbehov og badekultur i Køben-
havns svømmehaller’ fra marts 2023 og ‘Københavns Havn fra et bru-
gerperspektiv’ fra december 2023 og indsigter fra forsøgsordning med 
udvidet åbningstid for foreninger. 

Der er afholdt 3 dialogmøder med foreninger, lokaludvalg og fagfor-
valtninger fra januar til maj 2024. Dialogmøderne har haft særlig fokus 
på muligheder og barrierer for målgrupperne og hvilken rolle Kultur- 
og Fritidsforvaltningen udfylder bedst for at gøre svømmetilbud attrak-
tive hos de respektive forvaltninger. Det har desuden været muligt for 
borgere at indsende skriftlige bemærkninger digitalt. 

Siden Kultur- og Fritidsudvalget den 18. juni 2024 godkendte at udka-
stet til Plan for Fremtidens Svømmetilbud blev sendt i udvalgshøring 
udkastet sendt i høring hos følgende interessenter: 

  

• Socialudvalget  

• Børne- og Ungdomsudvalget  

• Sundheds- og Omsorgsudvalget  

• Amager Vest Lokaludvalg 

• Amager Øst Lokaludvalg 

• Christianshavns Lokaludvalg 

• Indre By Lokaludvalg 

• Kgs. Enghave Lokaludvalg 

• Valby Lokaludvalg  

• Vesterbro Lokaludvalg 

• Bispebjerg Lokaludvalg  

• Brønshøj-Husum lokaludvalg 
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• Nørrebro Lokaludvalg 

• Vanløse Lokaludvalg 

• Østerbro Lokaludvalg 

• Dansk Handicap Forbund 

• Ungepanelet  

• Frivilligrådet  

• Udsatterådet  

• Dialogforum på psykiatriområdet 

• Ældrerådet 

• Ungerådet 

• Handicaprådet 

• DGI Storkøbenhavn 

• Hovedstadens Svømmeklub 

• Pensionist Idræt 

• KU studenteridræt 

• Ørestad IF 

• Svøm Danmark 

• Copenwater 

• By&Havn 

 

 

De modtagne skriftlige høringssvar fremgår af de følgende sider. 

 



     
Amager Vest Lokaludvalg 
 

Center for Kultur- og Fritidsaktiviteter 
Kultur- og Fritidsforvaltningen 
   
      

  

Svar på høring vedr. fremtidens svømmetilbud 

Børn skal lære at svømme i svømmehal 
I Amager Vest Lokaludvalg vi lægger vægt på, at børn allerede i grund-
skolen i Københavns Kommune skal lære at svømme, og at det i udstrakt 
grad sker i samarbejde med skolerne og foreningslivet, og at læringen 
foregår i en svømmehal af hensyn til børnenes tryghed og sikkerhed – i 
modsætning til havneløbet, hvor risiko for uheld og vandkvalitet – alt an-
det lige – er større end i svømmehallen.   
Svømmehallerne skal moderniseres 
Som følge af vægtningen finder Lokaludvalget det meget nødvendigt, 
at svømmehalsfaciliteterne på Amager og i Amager Vest moderniseres 
og udbygges. Hvilket drejer sig om Sundbybadet i forbindelse med re-
novering og nyindretninger i Sundby Idrætspark.   
Husk turisterne i havnebadene 
Endelig ønsker vi at påpege, at analysen mangler et blik på turister – 
både danske og udenlandske som brugere af havnens svømmemulig-
heder.  
 
Bedre handicap tilgængelighed til svømmetilbud 
Ud over god motion og at få gode svømmeegenskaber fra barnsben af, 
bidrager svømning til fysisk og mental sundhed, og til at skabe både 
netværk og fællesskab mellem mennesker. Alle kan huske hvornår de 
lærte at svømme. For mennesker med handicap, bidrager svømning 
yderligere til øget bevægelsesfrihed. Det kan være meget smertelin-
drende og afstressende.  
 
Det er essentielt, at børn født med et handicap modtager de samme 
muligheder for at kunne lære at svømme som alle andre børn i kommu-
nens tilbud. 
 
 

30. august 2024 

Sagsnr. 
2024-0292003 
 
Dokumentnr.  
2024-0292003-6 
 
Sagsbehandler 
Sofie Astrid Jensen 
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EAN nummer 
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Konkrete forslag forbedring af handicaptilgang til svømmetilbud 
Der bør i handleplanen være et øget fokus på, hvordan de forskellige 
barrierer i de forskellige udendørs og indendørs svømmetilbud bliver 
fjernet eller udjævnet, helst ved hjælp af ramper ned i bassinerne, med 
dertil hørende specialiserede hjælpemidler, og dette bør gøres ved 
hjælp af principperne for Universelt Design. 
 
Det bør derfor sikres, at adgangen til faciliteterne bliver nemme og 
overskuelige for mennesker med nedsat mobilitet, for lettere at kunne 
bevæge sig frit til og fra bassinområderne, og til og fra sit hjælpemid-
del. 
 
Det bør prioriteres, at der etableres varmtvandsbassiner i svømmetilbu-
dene, da mennesker med et fysisk handicap og gigtramte, vil have hel-
bredsmæssige fordele af disse, og derved få en bedre almen sundheds-
tilstand. 
 
Omklædningsfaciliteterne, toiletter, garderober og bruserum, skal sik-
res privatliv for alle, samt mulighed for kønsneutralitet, hvor det er mu-
ligt. Der skal være plads og venderadius for kørestole. Der bør indtæn-
kes justerbar bænke, samt automatiske døre de steder det kan lade sig 
gøre. 
 
Der skal være lettilgængelig information for synshandicappede, og et 
wayfinding system, der er nemt at finde rundt ved, samt et billet system, 
der er nemt at betjene for mennesker med kognitive handicaps, syns-
handicappede og blinde. Der skal sørges for tydelige farvemarkeringer 
ved niveauforskelle og ensfarvede trapper. Der bør i disse tilfælde plan-
lægges efter at indrette faciliteterne efter begrebet Universelt Design 
og de dertilhørende principper. 
 
Der bør i nye svømmehaller planlægges med muligheder for "stillezo-
ner" for mennesker med et sansehandicap. Dette er også vigtigt på ste-
der, hvor der kan være stærkt lysindfald, at man her indtænker hensyn til 
mennesker med overfølsomhed for stærkt lys. 
 
Til sidst vil vi fremhæve, at det er utroligt vigtigt, at personalet har en 
uddannelse, der hjælper dem til at kunne håndtere og hjælpe menne-
sker med et handicap i disse svømmetilbud. 
 
Venlig hilsen 
Amager Vest Lokaludvalg                                                                  
 
 



     
Sekretariatet for Amager Øst Lokaludvalg 
Økonomiforvaltningen  

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
 
   
      

  

Høringssvar vedr. Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud 
 
Amager Øst Lokaludvalg takker for muligheden for at blive hørt ang. 
Kultur- og Fritidsudvalgets Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud.  
 
Lokaludvalget har følgende bemærkninger:  
 

1. Det er positivt at KFU ønsker at fremme svømning for børn 
og unge i skolerne.  
 

2. Det er positivt, at der er mulighed for at bruge svømmehal-
lerne i formiddagstimerne.  
 

3. Det er positivt, hvis der oprettes svømmetilbud i SFO’erne 
som supplement til den svømmeundervisning, der foregår i 
skolerne.  
 

4. Det er positivt, hvis brugen i svømmehallerne optimeres, 
men det er Lokaludvalgets opfattelse, at der allerede er kapa-
citetsudfordringer i Frankrigsgade svømmehal. Med yderli-
gere befolkningsvækst især ifm. udbygningen af Nordøst-
amager vil det på sigt være nødvendigt med en ny svømme-
hal. 
 

5. Undervisning i svømning på åbent hav kan være et vigtigt og 
lærerigt supplement til svømmeundervisningen, men skal 
ikke erstatte svømmeundervisningen i hallerne.  

 
Venlig hilsen 
Forperson for Amager Øst Lokaludvalg 
Susanne Møller 

16. august 2024 
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Bispebjerg Lokaludvalg - Høringssvar 
 Fra: Britt Boesen <JX75@kk.dk>  

Kære Peter  

 

Bispebjerg Lokaludvalg takker for materialet, som de har læst og synes virker interessant.  

De har ingen kommentarer ser frem til at høre, hvordan det eventuelt vil udmønte sig i Bispebjerg.  

 

Med venlig hilsen  

Britt Boesen  

Projektleder  

Sekretariatet for Bispebjerg Lokaludvalg 



 

 

     
Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Økonomiforvaltningen  

Til Kultur- og Fritidsforvaltningen  
 
   
      

  

Brønshøj-Husum Lokaludvalgs bemærkninger vedr. 
handleplan for fremtidens svømmetilbud 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender hermed bemærkninger 
til forvaltningens høringsudkast til handleplan for fremtidens svøm-
metilbud. 

Udkastet har været behandlet i lokaludvalgets Social- og Sundheds-
udvalg og Børne-, Unge-, Fritids- og Idrætsudvalg, hvilket har ført til 
følgende bemærkninger, som er vedtaget af Brønshøj-Husum Lokal-
udvalg den 29. august 2024: 

 

• Der mangler tilbud til småbørnsfamilier (fx babysvømning) i 
København, men initiativlisten rummer umiddelbart ikke til-
tag, der skal imødekomme den målgruppe. Vi har et ønske 
om bedre adgang til varmvandsbassiner og familieomklæd-
ning.  

 
 

• I det hele taget er omklædning en stor gruppe en udfordring 
for mange. Selvom de færreste kan opfylde kropsidealerne, 
afholder det nogen fra at benytte faciliteter med fælles om-
klædningsrum. 

 
 

• Generelt er der kapacitetsudfordringer på varmvandsbassi-
ner, og mange målgrupper ønsker adgang til varmtvands-
bassiner. Offentlige brugere har svært ved at få adgang til 
varmtvandsbassiner, det kræver medlemskab af foreninger. 
Derfor er der ønske om flere varmtvandsbassiner i kommu-
nen. Hvis man til eksempel har gigt kan man fx gå til Gigtsko-
lens varmtvandsbassin flere steder, men det er meget dyrt, 
og Gigtskolen er privat og fungerer som en aftenskole. Desu-
den er der ikke refusion fra Sygeforsikning Danmark fordi 
Gigtskolen ikke har overenskomst med fysioterapien.  

29. august 2024 
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• Det er en god idé at kigge nærmere på kapaciteten i svøm-
mehallerne og lave tiltag, der kan give ekstra kapacitet og til-
tag, der giver bedre udnyttelse af evt. ledig kapacitet. Det er 
vores oplevelse, at der er pres på både Tingbjerg Svømme-
hal og Bellahøj Svømmestadion. De nuværende faciliteter 
ved Bellahøj Friluftsbad står ikke mål med det gamle Bellahøj 
Bad, hverken hvad angår kapacitet eller stemning.  
 

• Kigger man på oversigtskortet på side 13, er der meget få 
svømmehaller i Brønshøj-Husum/Vanløse/Bispebjerg-om-
rådet, sammenlignet med resten af København. Hvis Bellahøj 
Svømmestadion skal profileres endnu mere som elitesvøm-
mehal, giver det endnu mindre plads til offentlige brugere 
og foreningsbrugere.  

 
 

• Apropos havnebad - som vi dog ikke har i bydelen - er hav-
nebadene er ikke tilgængelige for folk med fysiske udfordrin-
ger/handicap.  

 
 

• Det bør være selvskrevet, at skolebørn kan lære at svømme 
på begyndertrin eller mellemtrin. Det er kapaciteten ikke stor 
nok til som nu. 

 
• Vi har kigget på antallet af gæster i de forskellige svømme-

haller. Det siger ikke så meget, for nogle haller er små – som 
Tingbjerg og Emdrup fx – men dog fuldt belagt.  

 
På vegne af Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
 
Pernille Høholt, forperson for Social- og Sundhedsudvalget  
 
Jens Kristian Jensen, forperson for Børne-, Unge-, Fritids- og Id-
rætsudvalget 
 
Christoffer Rosenkrands, forperson for Brønshøj-Husum Lokalud-
valg 
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J.nr. 2024-0295395 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 

 

Kultur- og Fritidsforvaltningen gav den 29. juli 2024 Christianshavns 
Lokaludvalg mulighed for at sende sine bemærkninger til høringsudkastet til 
Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud med svarfrist den 30. august 
2024. Her er lokaludvalgets bemærkninger:  

Høringssvar 

Ingen københavnere havde lyst til at kaste sig i havnen i sidste århundrede, 
men de seneste tyve år har den stadigt forbedrede vandkvalitet i havnen 
skabt unikke muligheder for at boltre sig i vandet. Det er positivt, men det 
skaber også udfordringer i forhold til, hvordan vi som borgere bruger 
vandarealerne. 

Både som badende i havnen, som sejlende eller ved ophold langs vandet, er 
det vigtigt at have gode svømmeevner, som bør erhverves så tidligt i livet 
som muligt. Det er ligeledes vigtigt at holde evnerne ved lige livet igennem, 
ligesom særligt udsatte brugere bør have høj prioritet ved udviklingen af 
fremtidens svømmetilbud. 

Christianshavns Lokaludvalg ser oplægget til fremtidens svømmetilbud som 
et godt initiativ og et fornuftigt forsøg på at skabe endnu bedre muligheder 
for, at københavnerne kan blive gode og aktive svømmere. Men det er 
desværre også stærkt tiltrængt. Byen mangler, som det klart fremgår af 
handleplanen, svømmeundervisning for de mindste skolebørn; flere og 
bedre tilbud til udsatte grupper; ordentlige handicap-forhold; tilbud til den 
stadigt stigende ældregruppe samt bedre udnyttelse af svømmehallernes 
kapacitet i det hele taget. Foreninger for både elite og breddesvømning har 
desuden brug for kapacitet og bedre tilrettelæggelse. Af en artikelserie i 
Politiken denne sommer fremgik det klart, at mange handicappede må søge 
udenfor kommunen for at få et svømmetilbud, de kan benytte. 

Lokaludvalget vurderer, at christianshavnerne har savnet tæt adgang til 
svømmehaller og organiseret svømmeundervisning for alle aldersgrupper i 
nærområdet. Et flot nyt vandkulturhus er undervejs på Papirøen, hvilket 
christianshavnerne ser frem til. Det er naturligvis et tilbud til alle 
københavnere, men lokaludvalget finder det vigtigt, at lokalområdet 
prioriteres i forhold til tildeling af tider til skolernes svømmeundervisning 
samt til svømmeklubber i området. Ligeledes ser vi gerne, at organiserede 



tilbud til den voksende gruppe af ældre borgere på Christianshavn 
prioriteres, ligesom handicapadgangen skal leve op til nutidens behov og 
krav, og at lokale handikapgrupper bliver prioriteret i samarbejde med 
Social og sundhedsforvaltningen. 

Lokaludvalget støtter oplæggets tanker om at etablere svømmeundervisning 
i havnens badezoner, såvel for skoler, svømmeklubber som for udsatte 
grupper – og meget gerne med udbygning af omklædningsfaciliteter, sauna 
m.v. i nærheden. Der bør også fokuseres på at etablere handicapvenlig 
adgang til selve havnebadene, så udsatte grupper ikke alene er henvist til 
svømmehaller. Til gengæld undrer det lokaludvalget, at handleplanen 
mangler at forholde sig til alle de områder i havnen, der ikke er omfattet af 
en badezone-tilladelse, men alligevel i udstrakt grad anvendes til badning. 

 

Med Venlig hilsen 

Asbjørn Kaasgaard, 
forperson i Christianshavns Lokaludvalg 

 



28. august 2024
J.nr. 2024-0281390

Kultur- og Fritidsforvaltningen

Indre By Lokaludvalgs bemærkninger om "Handleplanen for 
Fremtidens Svømmetilbud":

• Lokaludvalget ønsker, at i alle områder af havnen samt i 
kanaler skal vandkvaliteten være så god, at man kan bade der.

• Lokaludvalget ønsker, at der skal være flere steder på Indre 
By-siden af havnen, man kan bade fra. Som det er nu, er det 
svært at komme i vandet fra Indre By-siden.

• Handicapadgang til svømmetilbuddene, hvad enten det er 
udendørs eller indendørs, skal prioriteres højt.

• Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg var 
den 10. april 2024 vært for et borgermøde om brugen af 
Inderhavnen og kanalerne. Referatet af mødet er vedlagt.

Venlig hilsen

Bent Lohmann,
forperson i Indre By Lokaludvalg
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Referat fra borgermøde med paneldebat om fremtidens 
Inderhavn og kanaler
Nordatlantens Brygge Kulturhus 10. april 2024

Forperson for Christianshavns Lokaludvalg, Asbjørn Kaasgaard, bød velkommen til omkring 90 
fremmødte og præsenterede dagsorden:

1. Oplæg ved Kultur- og Fritidsforvaltningen 
2. Oplæg ved Miljøpunkt Indre by og Christianshavn
3. Oplæg ved By & Havn
4. Paneldebat inkl. Spørgsmål
5. Afslutning

Ad 1. Kultur- og Fritidsforvaltningen fortalte om deres tiltag med havneværter og forskellige 
brugere af havnen. Havneværterne startede i 2019, og forvaltningen har planer om at udvide 
ordningen i år og arbejde på bedre overlevering til natteværterne. Forvaltningen fortalte, at 
brugerne af havnen angiver tryghed som en forudsætning for alles færden i havnen, og den 
tryghed bidrager havneværternes arbejde til. Bl.a. fører de log om f.eks. ulovlig badning, farligt 
sejlads mf., og det er med til at give et indtryk af, hvor der kan være behov for regulering og andre 
indsatser, der højner sikkerheden. 

Ad 2. Miljøpunkt Indre By og Christianshavn stillede skarpt på forurening af kanalerne og 
Inderhavnen fra diseldrevne fartøjer. Havnebådene sejler fortrinsvist på diesel og har fået lov til det 
indtil 2037 på trods af Københavns Kommunens fokus på grønne løsninger. Miljøpunkt Indre By og 
Christianshavn henviste til miljøbeskyttelsesloven og påpegede, at politiske krav er mulige at stille, 
såfremt teknologien til en grønne løsning eksisterer. Derfor vil de i deres arbejde fortsat skubbe på 
for en tidligere omlægning til el. 

Ad 3. By & Havn fortalte kort om den snarlige revision af havnereglementet for Københavns Havn 
og deres arbejde med zoneinddeling i Inderhavnen. De opfordrede brugere af havnen til at bidrage 
til revisionen ved at dele input på deres platform byoghavn.dk. Her er det også muligt at se andre 
borgeres bemærkninger og bakke op om dem gennem ’likes’. By & Havn fortalte, at der er stor 
interesse for flere rekreative aktiviteter i havnen, og derfor udpeger de potentialer gennem 
zoneplanen, som er et værktøj til dem, der planlægger og ønsker at se på rammerne for den 
aktivitet, de ønsker at søge tilladelse til.

Ad 4. Paneldebat med følgende deltagere: 

• Mette Odgaard Mylin, Havneudviklingschef, By & Havn 
• Haakon Bertelsen, Head of Quality, Stromma Canal Tours Copenhagen
• Kasper Eich-Romme, CVO og Co-founder, GoBoat
• Marianne Spang Bech, Centerleder, Miljøpunkt Indre By og Christianshavn 
• Politiker Klaus Mygind fra Socialistisk Folkeparti, Kultur- og Fritidsudvalget  
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• Politiker Morten Melchiors fra de Konservative, Teknik- og miljøudvalget 
• Politiker Niels E. Bjerrum fra Socialdemokratiet, Teknik- og Miljøudvalget

Debatten blev modereret af politisk kommentator Lars Trier Mogensen, der tog udgangspunkt i 
spørgsmål fra de fremmødte borgere. Der var mange spørgsmål, kommentarer og input, som 
hovedsageligt relaterede sig til tre overordnede temaer. 

Kampen om pladsen og adfærd i havnen

- Kasper Eich-Romme fra GoBoat gav udtryk for, at de er meget opmærksomme på 
problemerne med hensynsløs opførsel, hvor alkohol ofte er involveret. Både Stromma og 
GoBoat opfordrer naboer og andre generede til at henvende sig i situationen, så de kan 
tage affære og lukke festerne ned. GoBoat efterspurgte mere lovregulering og opsyn, og en 
borger foreslog et tiltag med kameraer i bådene, som GoBoat noterede sig.

- Klaus Mygind fra SF ytrede ønske om mere foreningsdrevet aktivitet i havnen, som kan 
være med til at ”tage pladsen” fra spontane fester. På den måde kan beboere og foreninger 
være med til at regulere adfærden. 

- Fra Socialdemokratiets side påpegede Niels E. Bjerrum, at det trods alt ikke er mere end 
20 år siden, at København åbnede op for havnen, som den bruges i dag. Det er ikke længe 
ift. erfaringer fra andre byrum, så læringsprocessen om, hvordan myndigheder skal 
regulere havneområdet, så alle kan trives i og omkring havnen er stadig i gang. 

- Stromma blev adresseret af en borger, som delte oplevelser med hensynsløs sejlads af 
turistbådene fra borgerens egen lystbåd. Borgeren gav udtryk for, at de kommercielle 
interesser lader til at trumfe de private. Fra panelet var der enighed om, at der skal tages 
hensyn til private brugere af havnen, men at erhvervet på vandet også spiller en vigtig rolle 
ift. turismen i København. 

Grøn omstilling og renhold

- Flere borgere spurgte om turistbådenes grønne omstilling, og hvorfor man ikke hurtigere 
kan omlægge fra diesel- til eldrevne fartøjer. Til det svarede Morten Melchiors fra 
Konservative, at Strommas tilladelse er givet frem til 2037 med hensyn til erhvervet, som 
skal have mulighed for at tilpasse sig. Haakon Bertelsen fra Stromma fortalte, at de siden 
2009 har investeret i flere eldrevne både og at flere indkøb er i gang. 

- Mette Odgaard Mylin fra By & Havn svarede, at man kan sætte krav i besejlingsaftalerne, 
og at By & Havn i nye aftaler vil have fokus på mere klimavenlige løsninger. Niels E. 
Bjerrum fra Socialdemokratiet ytrede ønske om hurtigere omlægning, selvom aftalen med 
Stromma formelt set går til 2037. 

- En borger spurgte ind til, hvem der er ansvarlig for renhold af havnen, og undrede sig over, 
at der fortsat er problemer med affald i vandet. Til det svarede Marianne Spang Bech fra 
Miljøpunkt Indre By og Christianshavn, at det er et fælles ansvar, men stillede et forslag om 
flere affaldsspande, der har større kapacitet og bedre greb om affaldet. Klaus Mygind fra 
SF gav udtryk for en bekymring om, hvorvidt flere affaldsspande blot resulterer i endnu 
mere affald, mens Morten Melchiors fra Konservative påpegede, at kommunale 
medarbejdere typisk indsamler affald om morgenen, hvorfor mængden af affald op ad 
dagen kan syne af meget. Desuden opfordrede han borgerne til at melde ind med steder, 
hvor nye affaldsspande med fordel kan opsættes. 
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Beboere langs og på vandet

- En borger med adresse på en husbåd gav udtryk for, at de ofte oplever at blive påsejlet – 
som regel af udlejningsbåde. Der var enighed i panelet om, at det ikke bør ske, og at 
ordentlig opførsel i havnen skal være et stort fokus. Her kan igen nævnes det tidligere 
forslag om kameraovervågning i bådene. 

- Der blev også spurgt, om der kommer flere lystbådspladser, og hertil svarede Morten 
Melchiors fra Konservative, at det i så fald ville blive i yderområder af havnen. Det samme 
gjaldt flere husbåde, og hertil knyttede Niels E. Bjerrum fra Socialdemokratiet en 
kommentar om, at husbåde bør reguleres, så de ligner både og ikke blot er flydende huse. 
Der er kommet ændringer i planloven, som giver mulighed for at sætte krav til udformning 
af beboelse på vand, og det ville han følge op på. 

- Et medlem af Indre By Lokaludvalg rejste problemet om dårlig adgang til badeforhold i store 
dele af havnen på Indre By-siden. Her er der alt for få steder, hvor børn og ældre har 
adgang til vandet. Desuden blev det forslået at flytte kanalrundfarten til Børsgraven, og det 
var der politisk lydhørhed overfor. Dog nævnte Morten Melchiors fra Konservative, at man 
med ombygningen af Nationalbanken løber ind i pladsmangel i Børsgraven, indtil det 
projekt står færdigt. Derefter vil man se på forslaget. 

- Der var generelt stor enighed om, at støj er et problem i og omkring havnen. Ikke blot fra 
private fester men også fra arrangementer. Et medlem af Indre By Lokaludvalg opfordrede 
derfor politikerne i panelet til at være særligt opmærksomme på, hvordan lyd bevæger sig 
over vand, når der skal bestemmes eventzoner og gives arrangementstilladelser.

Ad 5. Afslutning Forperson for Indre By Lokaludvalg Bent Lohmann takkede for det store 
fremmøde og de mange spørgsmål. Han opfordrede de fremmødte borgere til at opsøge 
lokaludvalgene for at løfte nogle af de ønsker, som kom frem under paneldebatten. 



     
Sekretariatet for Kgs. Enghave Lokaludvalg 
Økonomiforvaltningen  

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
Center for Kultur- og Fritidsaktiviteter 
svomdialog@kk.dk 
   
      

  

Kgs. Enghave Lokaludvalg Høringssvar vedr. Plan for 
Fremtidens Svømmetilbud 

Kongens Enghave Lokaludvalg har behandlet høringsforslaget på møde 
d. 29. august. Kulturudvalget blev bemyndiget til at udarbejde 
høringssvaret på baggrund af drøftelserne på mødet. 
  
Kgs. Enghave Lokaludvalg vil gerne anerkende mange gode intentioner 
i at ville forbedre fremtidens svømmetilbud.  
 
Dog vil lokaludvalget påpege en række udfordringer:  
 
Der er stor mangel på faciliteter til svømning både lokalt og 
bydækkende. Det var derfor med undren, at Kgs. Enghave Lokaludvalg 
kunne konstatere, at Kultur- og Fritidsudvalget valgte ikke at fastholde 
ønsket om en svømmehal i Bådehavnsgadekvarteret.  
 
Lokaludvalget opfordrer derfor som et alternativ, at udbygningen af 
Valby Vandkulturhus med et decideret svømmebassin fremskyndes 
mest muligt.  
 
Derudover foreslås det at udvide åbningsperioden for Bavnehøj 
Friluftsbad, så der åbnes tidligere om foråret og lukke senere om 
efteråret. Som somrene er i øjeblikket, vil dette give god mening.  
 
Der opfordres desuden til at tænke anderledes om brugen af havnen, 
for at udvide mulighederne for svømning i havnen. F.eks. kunne man I 
stedet for at have badezoner, hvor badning er tilladt, opfordrer Kgs. 
Enghave Lokaludvalg til at badning som udgangspunkt er tilladt i hele 
havnen, dog med forbud mod badning, hvor der kan opstå farlige 
situationer. Dette vil gøre det enklere for enkeltpersoner og grupper at 
svømme i havnen.  
 
Med venlig hilsen 

6. september 2024 
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Dokumentnr.  
2024-0312199-1 
 
Sagsbehandler 
Anja Agnethe Kure 

 
Sekretariatet for Kgs. Enghave 
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Wagnersvej 19 
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Joan Røge 
Forperson, Kgs. Enghave Lokaludvalg 
 



     
Sekretariatet for Nørrebro Lokaludvalg 
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Høringssvar fra Nørrebro Lokaludvalg vedr. Handleplan 
for Fremtidens Svømmetilbud 

 
Vi synes, der er rigtig fine takter i Planen for Fremtidens Svømmetilbud 
– især i de mange forslag til endnu stærkere samarbejder med for-
eningslivet og KKFO’erne og også SOF og SUF. 
 
På Nørrebro har vi kun én svømmehal (Hillerødgade Bad) til knapt 
80.000 beboere, foruden den lille svømmehal ved NEXS som forenin-
ger får lov til at udbyde børnesvømmeundervisning i. Helt overordnet at 
det alt for lidt med én svømmehal, og nørrebroerne er dybt afhængige 
af faciliteterne i de andre bydele samt havnebadene. Derfor ser vi heller 
ikke potentialer i at omdanne Hillerødgade Svømmehal til en profil-
svømmehal, da der kun er den ene svømmehal her i bydelen. 
 
Hvis der er tidspunkter, hvor der er ledig kapacitet i Hillerødgade Svøm-
mehal er det en helt oplagt idé at samarbejde med KKFO’erne ift. de tid-
lige eftermiddagstimer og forvaltninger som SOF og BUF ift. særlige 
målgrupper. 
 
På vegne af Nørrebro Lokaludvalg,  
 
Mogens Petersen  
Forperson 
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Valby Lokaludvalgs input til høringsudkast til Handle-
plan for fremtidens svømmetilbud 

 
Valby Lokaludvalg takker for at have modtaget høringsudkastet til Hand-
leplan for Fremtidens svømmetilbud. Vi finder, at indholdet er tilfreds-
stillende indenfor de givne rammer. 
 
Derimod vil vi gerne udtrykke kritik af materialets layout, der er svært til-
gængeligt at læse. Konkret er det ikke læsevenligt med skrift på en blå-
hvid baggrund med bølger.  
 
Vi opfordrer til, at der både ved udgivelse af materiale, og i særdeleshed 
ved fremsendelse af endeligt høringsmateriale til parter, bruges mindre 
energi på layout og mere energi på indhold.  
 
Venlig hilsen 
Benjamin Friis, forperson for fagudvalget Børn, Fritidsliv og Sociale em-
ner, Valby Lokaludvalg 
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Vanløse Lokaludvalg - Høringssvar 
Til KFF 

 

Vanløse Lokaludvalg behandlede høring om Plan for fremtidens svømmetilbud i ordinært møde 
den 22. august 2024 og har på den baggrund ingen bemærkninger. 

 

Med venlig hilsen  

Anne Christine Dahl-Hansen 
Sekretariatsleder og lokaludvalgssekretær 
Sekretariatet for Vanløse Lokaludvalg 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Økonomiforvaltningen  

Frode Jakobsens Plads 4, 1. sal  
2720 Vanløse  

Mobil 2612 1211 

E-mail adh@kk.dk 

Web www.vanloeselokaludvalg.kk.dk 

EAN 5798009800435 
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Høring om fremtidens svømmetilbud - Svar fra Vester-
bro Lokaludvalg. 

Vesterbro Lokaludvalg har drøftet materialet vedr. ”Høringsudkast, KFU 
Handleplan for fremtidens svømmetilbud.”   
Vesterbro Lokaludvalg har ikke haft materialet i høring blandt borgerne 
på Vesterbro, men medlemmer fra lokaludvalget har deltaget i arbejdet. 
Vi mener, at papirerne er tro mod den proces og de input der har været. 
Og vi bakker op bag konklusionerne i de udsendte papirer.   
Vesterbro Lokaludvalg vil i øvrigt tilføje, at vi ser frem til at de to allerede 
vedtagne initiativer på Vesterbro gennemføres. Det gælder både reno-
veringen af den meget brugte Vesterbro svømmehal. Og det længe 
ventede nye havnebad med handicapadgang, vinterbadefaciliteter med 
mere.   
Vi kunne derudover godt tænke os flere badezoner i havnen. Og vi ser 
frem til at blive inddraget i drøftelserne omkring udviklingen af søerne 
til at inkludere bademuligheder.   
 
 
Venlig hilsen 
Thomas Egholm, 
Forperson for Vesterbro Lokaludvalg 
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Udkast: Høringssvar intern høring vedr. Handleplan for 
Fremtidens Svømmetilbud 

 
Østerbro Lokaludvalg har en enkelt bemærkning til udkastet vedr. 
Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud.  
 
Vi opfordrer til at der tilføjes et punkt om at svømning bør integreres i 
fremtidige rehabiliteringsforløb for ældre under målsætningen ”Høj ka-
pacitetsudnyttelse” på side 7 i høringsmaterialet.  
 
Der tilføjes således et punkt i denne punktopstilling: 
 
• Flere tilbud til skolebørn, specialskoler og KKFO i dagtimer.  
• Tilbud til borgergrupper og foreninger med særlige behov  
• Samarbejder med foreninger, fx om Åben Hal initiativer 
• Nyt punkt vedr. rehabiliteringsforløb for ældre 
 
 
Venlig hilsen 

 
Allan Marouf, 
Forperson for Østerbro Lokaludvalg  
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Dialogforums høringssvar til KFU handleplan for Frem-
tidens svømmetilbud 
 

Dialogforum på psykiatriområdet takker for modtagelse af høringsud-
kast til KFU Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud og for mulighe-
den for at afgive bemærkninger.  
 
Dialogforum bemærker først og fremmest, at handleplanens initiativer 
er udarbejdet på baggrund af en bred inddragelsesproces. Dialogfo-
rum undrer sig over, at Dialogforum sammen med de øvrige råd i Kø-
benhavns Kommune ikke er blevet inddraget i denne tilsyneladende 
brede proces og blevet inviteret med til dialogmøderne.  

Dialogforum finder målsætningerne i handleplanen relevante, især at 
der sikres et bredt svømmetilbud, der kan rumme forskellige behov hos 
brugerne og samtidig sikre, at der er målrettede svømmetilbud.  

Dialogforum er enig i, at der er et potentiale i at understøtte brugen af 
svømmehallerne i dagtimerne for brugere med særlige behov. For bor-
gere med psykiske lidelser er det relevant, at der er rolige og afskær-
mede omgivelser og tilstrækkeligt med personale, som kan stå for af-
holdelse af aktiviteter. Det kan for nogle borgere også være relevant, at 
der er følgeordninger, hvor frivillige eller medarbejdere følger borge-
ren fra dens botilbud til svømmetilbuddene og tilbage.  

For nogle borgere med psykiske lidelser er det også relevant med fami-
lieomklædningsrum, hvor de har mulighed for at tage deres pårørende 
med. Dialogforum ser også et behov for kønsneutrale omklædnings-
rum.  

Mange borgere med psykiske lidelser har en lav betalingsevne, hvorfor 
det kan være en barriere for dem at købe en billet til svømmehallen. 
Derfor foreslår Dialogforum, at det skal være omkostningsfrit for bor-
gere med psykiske lidelser at benytte sig af svømmetilbuddene eller at  
der som minimum skal være et tilskud til billetten.  

Endeligt er det vigtigt at understrege, at mange borgere med psykiske 
lidelser ikke får den nødvendige motion i hverdagen, og mange er ikke 
en del af et fællesskab. Svømning er en nænsom motion, som kan være 
mere tilgængelig for borgere, som ikke er vant til at motionere.   

Derfor kan svømmeaktiviteter bidrage positivt til målgruppens recovery 
og øge livsglæden.   
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Frivilligrådets høringssvar til KFUs handleplan for 
Fremtidens Svømmetilbud 
Frivilligrådet vil gerne takke Kultur- og Fritidsforvaltningen for mulighe-
den for at afgive høringssvar til udkast til handleplan for Fremtidens 
Svømmetilbud. Det er glædeligt at se, at der er taget initiativer til at ud-
vikle svømmetilbuddene i København. 

Det er positivt, at der er en bred inddragelsesproces i udarbejdelsen af 
handleplanen. Et fortsat samarbejde på tværs af relevante udvalg og råd 
vil være afgørende for at sikre, at svømmetilbuddene udvikles i overens-
stemmelse med borgernes behov, med særlig opmærksomhed på sår-
bare grupper. 

Frivilligrådet anbefaler, at der lægges vægt på tværfagligt samarbejde. 
Samarbejdet mellem de forskellige udvalg, såsom Børne- og Ungdoms-
udvalget, Socialudvalget og Sundheds- og Omsorgsudvalget, kan sikre, 
at svømmetilbuddene også understøtter sundhedsmæssige og sociale 
mål. 

Inddragelse af civilsamfundet 

Frivilligrådet støtter op om ”arbejdet med at øge svømmehalskapacite-
ten,” forudsat at det også tilgodeser borgere, der har svært ved at op-
søge og anvende svømmehaller på egen hånd. De fleste udsatte bor-
gere, har et begrænset netværk og savner relationer i deres hverdag. 
Mange af dem har ikke mulighed for at komme ud og bevæge sig, 
selvom de gerne vil, da de oplever psykiske udfordringer, såsom social 
angst, der gør det vanskeligt at bevæge sig alene. Frivilligrådet ved, at 
det gør en stor forskel at have en frivillig følgeperson, en frivillig bevæ-
gelsesven eller et bevægelsesfællesskab, man kan mødes med. Frivillig-
rådet anbefaler derfor at der etableres kontakt til civilsamfundsorgani-
sationer, der kan understøtte dette arbejde. 

Civilsamfundsorganisationer der har følgeskabsordninger, bevægelses-
venner og -fællesskaber har en vigtig og nok også afgørende rolle her. 
Det handler både om at skabe gode relationer omkring bevægelse som 
et fælles tredje, og om at styrke den fysiske og mentale trivsel, gennem 
en mere aktiv livsstil og ved at være en del af et fællesskab. Der er 
mange, der føler sig ensomme, og som gerne vil være en del af et fæl-
lesskab, men som ikke kan overskue at opsøge tilbuddene på egen 
hånd. 

Borgere med psykisk sårbarhed har ofte negative erfaringer med at del-
tage i fællesskaber. Frygten for endnu et nederlag betyder, at mange 
ikke har mod på selvstændigt at søge nye fællesskaber. Samtidig kan 

  

  
 
 



flere års svær ensomhed i sig selv gøre det svært at indgå i relationer, 
fordi man ikke har vedligeholdt sine sociale kompetencer. 

En relation til en frivillig f.eks. en bevægelsesven kan være vejen frem til 
at opøve sociale kompetencer og på sigt deltage i nye fællesskaber. I 
mødet med de frivillige er der fokus på hele mennesket fremfor de en-
kelte psykiske problemer.  

Relationerne til de frivillige og/eller øvrige deltagere styrker den enkel-
tes selvforståelse, og med tiden vil borgerne forhåbentlig (gen)opdage 
deres egne ressourcer – både individuelle og sociale. Dette vil gøre det 
nemmere for dem at benytte idrætsanlæg og tilbud, herunder også 
svømmehaller. 

Pilotprojekt  

En af Frivilligrådets organisationer og Kultur- og Fritidsforvaltningen er 
i opstartsfasen af et nyt pilotprojekt, der handler om at give flere sårbare 
borgere adgang til svømmehaller. Kultur- og Fritidsforvaltningen stiller 
faciliteter og livreddere til rådighed, mens organisationen rekrutterer 
frivillige og deltagere. Ambitionen er på sigt at kunne tilbyde små be-
vægelsesfællesskaber (svømmehold) i flere af Københavns svømme-
haller. Dette kræver særlige hensyn til målgruppens behov for ro og 
tryghed. For mennesker, der lever med sårbarheder, handler det om at 
skabe tryghed ved at komme i svømmehallen, hvilket frivillige og et be-
vægelsesfællesskab kan bidrage til. 

Følgende forhold bør overvejes forud for projektets udbredelse 

• Tryghed og ro: Sørg for, at der er stille og rolige områder i 
svømmehallen, hvor mennesker med psykiske sårbarheder kan 
føle sig trygge og ikke bliver overstimuleret af støj eller kaos. 

• Behandling af sanseindtryk: Nogle psykisk sårbare kan være føl-
somme over for stærke lys, høj lyd eller mange mennesker, så 
det er vigtigt at tage hensyn til disse sensoriske behov. 

• Personalets træning: Svømmehallens personale bør have træ-
ning i at håndtere psykisk sårbare gæster, herunder forståelse 
for forskellige diagnoser, angstreaktioner og metoder til deeska-
lering. 

• Adgang til rolige tidspunkter: Tilbud om adgang til svømmehal-
len på tidspunkter, hvor der er færre besøgende, for at mini-
mere stress og angst forbundet med store menneskemængder. 

• Tydelig skiltning: Klare og letforståelige instruktioner og skilte, 
som kan hjælpe med at reducere forvirring og usikkerhed om-
kring regler og faciliteter. 

• Privatliv: Sørg for, at der er muligheder for privat omklædning 
og badefaciliteter, så personer med angst eller andre psykiske 
udfordringer kan føle sig mere komfortable. 

• Alarm- og nødprocedurer: Gør det klart, hvordan alarm- og 
nødprocedurer fungerer, og hvordan hjælp kan tilkaldes hurtigt 
og effektivt. 

• Sociale interaktioner: Fokus på at skabe et inkluderende miljø, 
hvor psykisk sårbare ikke føler sig ekskluderet eller anderledes i 
forhold til de øvrige gæster. 

• Kommunikation med organisationer: Gode kommunikationska-
naler med eventuelle organisationer, foreninger eller støtteper-
soner, som kan hjælpe med at planlægge og støtte besøget. 

Med afsæt i ovenstående tilslutter Frivilligrådet sig målsætningen om, 
at fremtidens svømmetilbud skal målrettes nye brugeres behov, så flere 
målgrupper med særlige behov kommer i vandet. 
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Frivilligrådet står naturligvis til rådighed for yderligere dialog og delta-
ger gerne i den videre proces, hvor det måtte være relevant. 

På vegne af Frivilligrådet  

- Pernille Scheel, forperson 

 

 

 

 

 



     

 

  
  
 
Til Kultur- og Fritidsforvaltningen  
 
 
 
 
Handicaprådets høringssvar til forslag til Handleplan 
for Fremtidens Svømmetilbud. 

 
Handicaprådet takker for materialet angående forslag til 
Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud og mulighe-
den for at afgive høringssvar. Handicaprådet har føl-
gende bemærkninger. 
 
Handicaprådet ønsker at fremhæve de mange fordele, 
som svømning tilbyder alle borgere, herunder borgere 
med handicap. Ud over god motion og gode svømme-
genskaber bidrager svømning til både fysisk og mental 
sundhed samt skaber mulighed for fællesskab. For bor-
gere med handicap kan svømning yderligere bidrage til 
øget bevægelsesfrihed, være smertelindrende, afstres-
sende mv.   
 
Handicaprådet finder det derfor positivt, at der i handle-
planen for Fremtidens Svømmetilbud fokuseres på, 
hvordan bl.a. borgere med handicap kan få øget mulig-
hed for at benytte de forskellige udendørs og indendørs 
svømmetilbud i København. Ved at fjerne eventuelle. 
barrierer sikrer man, at borgere med handicap får gode 
og trygge svømmeoplevelser på lige fod med andre kø-
benhavnere.  
 
Handicaprådet ønsker i den forbindelse at gøre opmærk-
som på nogle af de krav og tilpasninger, der bør være 
opfyldt for, at en svømmehal er både handicapvenlig og 
har den fornødne sikkerhed og komfort. Først og frem-
mest skal der være nem adgang til faciliteterne, hvilket 
kan opnås gennem ramper eller elevatorer, der sikrer, at 
personer med nedsat mobilitet kan bevæge sig frit til og 
fra bassinområdet. Desuden bør der placeres personlifte 
både ved bassinet og ved handicaptoiletterne for at lette 
adgangen yderligere. Det er også vigtigt at have speciali-
serede hjælpemidler, såsom vandløftere eller mobilitets-
ramper, der gør det lettere for personer med fysisk 
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funktionsnedsættelse at komme i og op af vandet. Desu-
den er et varmtvandsbassin en vigtig facilitet, da det kan 
forbedre bevægeligheden og lindre smerter, hvilket især 
gavner gigtramte og borgere med handicap. Omklæd-
ningsrum og toiletter skal være tilgængelige med til-
strækkelig plads til kørestole og udstyret med støtte-
håndtag, justerbare bænke, og hvor det er muligt, auto-
matiske døre. Garderober og bruserum skal sikre privat-
liv for alle, inklusiv kønsneutrale muligheder, og der skal 
være familieomklædning, så det bl.a. er muligt for bru-
gere at have deres pårørende og ledsagere med i om-
klædningen.  
 
Handicaprådet skal opfordre til, at designet laves fleksi-
belt, så det kan tilpasses fremtidige behov, teknologiske 
fremskridt mv. Det er også vigtigt, i videst muligt om-
fang, at indrette efter principperne i universelt design, 
som fremmer lighed og trivsel blandt de besøgende.  
 
Desuden bør personalet være veluddannet i at yde støtte 
og assistance.  Der skal også være tydelig og lettilgænge-
lig information om tilgængelighed og hjælpemidler, så 
alle brugere nemt kan finde og benytte de nødvendige 
faciliteter. Dette sikrer en tryg og inkluderende oplevelse 
for alle gæster.  
 
Handicaprådet ser frem til at følge den videre proces 
med konkretiseringen af de forskellige initiativer, og vil 
fortsat gerne bidrage med relevant input til udformnin-
gen af de konkrete svømmetilbud.  
 
Handicaprådet står naturligvis til rådighed, hvis der er 
spørgsmål til ovenstående. 
 
 
Med venlig hilsen 

 

Janne Sander 
Forperson for Handicaprådet i Københavns Kommune 



 
   

 
Høringssvar til KFU Handleplan for Fremtidens Svøm-
metilbud 

Københavns Kommunes Udsatteråd takker for muligheden for at afgive 
høringssvar vedrørende høringsudkastet til "KFU Handleplan for Frem-
tidens Svømmetilbud".  

Inklusion af udsatte grupper 
Vi bifalder intentionerne om at sikre, at flere københavnere opnår svøm-
mekundskaber og har adgang til svømmetilbuddene. Det er dog vigtigt 
at sikre, at de særlige behov, som udsatte borgere har, også adresseres 
specifikt. Dette kan omfatte bedre adgang til faciliteter for udsatte bor-
gere, samt tilpassede svømmelektioner til målgruppen. 

Anbefaling: Vi anbefaler en mere målrettet indsats for at sikre, at svøm-
metilbuddene er tilgængelige for alle borgere, uanset deres socioøko-
nomiske baggrund. Dette kunne for eksempel være gennem oprettel-
sen af særlige svømmetider/svømmehold for udsatte borgere, gerne 
suppleret med voksensvømmeundervisning til de udsatte borgere, som 
mangler svømmefærdigheder.   

Samarbejde med civilsamfundet 
Udsatterådet anerkender de allerede eksisterende samarbejder med 
foreninger og organisationer som en vigtig del af handleplanen. Vi ser 
dog potentiale i at udvide disse partnerskaber yderligere, specielt med 
organisationer, der arbejder med udsatte grupper, for at sikre, at deres 
behov bliver hørt og integreret i svømmetilbuddene. 

Anbefaling: Vi anbefaler at styrke samarbejdet med organisationer, der 
har ekspertise i at arbejde med udsatte borgere, og inddrage dem i ud-
viklingen og implementeringen af svømmetilbuddene. Dette kan ske 
gennem regelmæssige dialogmøder og fælles aktiviteter, der fremmer 
integration og inklusion. 

Økonomisk tilgængelighed 
For mange udsatte borgere kan økonomien være en barriere for at del-
tage i fritidsaktiviteter, herunder svømning. Vi mener, det er essentielt 
at sikre, at økonomiske barrierer ikke hindrer nogen i at deltage i svøm-
metilbuddene. 
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Anbefaling: Der bør indføres reducerede priser eller gratis adgang for 
udsatte borgere til både svømmehaller og udendørs svømmetilbud, det 
kunne fx være gældende for målgruppen på udvalgte tidspunkter, evt. i 
samarbejde med NGO’er som kan støtte op og formidle tilbuddet til 
målgruppen. 

Tilgængelighed for hjemløse og hjemløse migranter 
Adgangen til basale sanitetsforhold er en væsentlig udfordring for 
hjemløse og hjemløse migranter i København. Svømmehallerne kan 
spille en vigtig rolle i at imødekomme denne udfordring ved at tilbyde 
adgang til badefaciliteter på udvalgte tidspunkter. Der vil med fordel 
kunne samarbejdes med NGO’er omkring understøttelse af tilbuddet. 

Anbefaling: Vi anbefaler, at svømmehallerne åbner for hjemløse og 
hjemløse migranter med lovligt ophold på bestemte tidspunkter, så de 
kan få adgang til bade- og toiletfaciliteter. Dette kunne være i de tidlige 
morgentimer eller efter svømmehallernes normale åbningstid. Dette vil 
forbedre deres adgang til basale hygiejneforhold og støtte deres sund-
hed og værdighed i hverdagen. 

Mental sundhed og fællesskab 
Svømning kan have en positiv effekt på både den fysiske og mentale 
sundhed. Vi ser derfor et stort potentiale i at bruge svømmetilbuddene 
som et redskab til at fremme mental sundhed og skabe sociale fælles-
skaber for udsatte grupper. 

Anbefaling: Vi foreslår, at der udvikles særlige programmer, der fokuse-
rer på mental sundhed og social integration, såsom svømmeklubber for 
personer med psykisk sårbarhed eller ensomhed. 

Afsluttende bemærkninger 
Udsatterådet værdsætter muligheden for at give input til KFU Handle-
plan for Fremtidens Svømmetilbud og håber, at vores anbefalinger vil 
blive taget i betragtning for at sikre, at svømmetilbuddene i København 
bliver så inkluderende og tilgængelige som muligt for alle borgere i 
byen, herunder de udsatte og hjemløse. 

Med venlig hilsen 
Sekretariatet for Udsatterådet  
 

 



Ungeråd KBHs høringssvar 
 

Fra: Natasha Alexandra Dottin <EM3S@kk.dk>  
Sendt: 30. august 2024 13:11 
Til: Annette Brogaard <AP5N@kk.dk> 
Cc: Sofie Wasenius Mikkelsen <B58E@kk.dk>; Tina Bo Kristiansen <EA72@kk.dk> 
Emne: Sv: Intern høringsproces for KFU Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud  

 

Kære Annette,  
 

Her kommer Ungeråd KBHs høringssvar:  
 

Det er vigtigt for børn at lære at svømme, det er der ikke mange der er imod. Vi mener at modellen 
som vi har lige nu med at alle lærer at svømme i skolen er god, og at det også er godt at I vil 
forsøge at hjælpe flere børn med at lære at svømme. Vi synes at idéen med at samarbejde med 
KKFOer er en god idé så at flere børn kan lære at blive trygge ved vandet.  
  Vi synes også at idéen med at hjælpe borgere med særlige vanskeligheder er god, da alle fortjener 
hjælp. Vi tænker at man kunne bruge de udendørsfaciliteter som også er nævnt (selvfølgelig kun 
med trænet personale), da vi også synes at det er vigtigt for børn at lære om havet.  
 

Bedste hilsner  
Ungeråd KBH 

 

Med venlig hilsen 

Natasha Alexandra Dottin 
Sekretariatet for Ungeråd KBH 
KKU Område Almen 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE 
Børne- og Ungdomsforvaltningen 
Fagligt Center 

Fredericiagade 39, Dahlerupsgade, 5.sal 
1310 København K 

Telefon 8877 5367 

Mobil 2942 1332 

E-mail em3s@kk.dk 



 

 
 

 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 
Københavns Kommune 
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Vedr. høringssvar til KFU Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud 
 
Københavns Ældreråd takker for den interne høring af 26. juli 2024 vedr. udkast til KFU Handleplan  
for Fremtidens Svømmetilbud.  
Ældrerådet har følgende bemærkninger til høringsmaterialet: 
 
Ældrerådet finder det glædelig, at Kultur- og Fritidsforvaltningen fokuserer på at forbedre og udvide 
byens forskellige svømmeanlæg. Svømning er en vigtig del af mange københavneres dagligdag, og  
det er vigtigt, at alle har lige adgang til gode og moderne svømmeanlæg – inde som ude. 
 
Vi vil som Ældreråd gerne understrege vigtigheden af, at fremtidens svømmeanlæg tilrettelægges,  
så vi sikrer tilgængelighed for alle, så alle byens borgere, uanset funktionsnedsættelser kan anvende 
svømmetilbuddene.  
Det er rigtig positivt, at handleplanen, jf. Kultur- og Fritidspolitikkens målsætninger, arbejder videre 
med at øge svømmehalskapaciteten i byen. Vi kan kun understrege vigtigheden af denne målsætning. 
Ikke mindst med blik for byens befolkningstilvækst, der kræver, at kapaciteten i svømmeanlæggene  
skal være tilsvarende store for at imødekomme den stigende efterspørgsel.  
 
På den baggrund vil Ældrerådet gerne opfordre til, at der i planlægningen af udvidelser af  
eksisterende anlæg, og opførelsen af nye svømmeanlæg prioriteres de bydele, hvor  
’belastningsgraden’ er særlig høj grundet befolkningstætheden eller i de byområder, der gennemgår 
en stor udbygning med tilhørende befolkningstilvækst. De eksisterende svømmehaller er meget 
forskellige i deres udformning og tilgængelighed, men med handleplanen håber Ældrerådet, at vi i 
Københavns Kommune kan komme på forkant med befolkningsudviklingen, så vi får  
kapacitetssvarende svømmetilbud i hele byen. 
 
For at tilgodese alle borgere er det vigtigt, at svømmefaciliteterne tilbyder en bred og alsidig 
tilbudsvifte, i både inde- og udendørs svømmeanlæg. Det gælder også svømmeundervisning for  
børn og voksne, herunder tilbud til ældre og personer med særlige behov.  
Vi er i Ældrerådet rigtig glade for, at handleplanen særskilt nævner et samarbejde med SUF om 
invitation til ældrecentre om aktiviteter og fællesskaber for svage ældre i svømmehallerne. Vi håber  
at forvaltningerne i fællesskab kan hjælpe flere ældre og svage borgere til at benytte byens 
svømmetilbud. Det er et vigtigt perspektiv, at ældre i højere grad medtænkes i idrætstilbud,  
herunder svømning, så det afspejler den store – og stødt stigende – gruppe af ældre medborgere i 
København. Ældrerådet opfordrer videre til, at svømmeanlæggene medtænkes og integreres i 
bymiljøet, så det kan blive et naturligt samlingspunkt, med grønne områder, adgang til offentlig 
transport, cafemiljøer, samt andre sportsfaciliteter, hvor det gøres attraktivt for byens ældre borgere  
at mødes. 
 
I Ældrerådet står vi naturligvis til rådighed for yderligere drøftelse af høringssvaret og det videre 
udviklingsarbejde omkring fremtidens svømmetilbud. 
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Kirsten Nissen                                        Anders Lund                    
Formand for Ældrerådet            Formand for Ældrerådets Kultur- og Fritidsudvalg 



 

 

 
   

 
Opsummering af Børne- og Ungdomsudvalgets hø-
ringssvar fra d. 18. september 2024. 
- Se referatet fra BUU sidst i bilaget. 
 
Børne- og Ungdomsudvalget finder det vigtigt, at Handleplanen for 
Fremtidens Svømmetilbud giver gode svømmetilbud til Københavns 
børn, og at svømmetilbuddene så vidt muligt målrettes til de forskellige 
målgrupper.  
 
Børne- og Ungdomsudvalget foreslår, at der udvides fokus på svømme-
undervisning i fritiden, så det også omfatter skolernes ferieperioder.  
 
Det er væsentligt, at der er kapacitet til rådighed til skolernes svømme-
undervisning, også hvis der i fremtiden sker en udvidelse af svømmetil-
buddene til byens børn.  
 
De nævnte initiativer - som forudsættes at ske i et samarbejde med 
Børne- og Ungdomsforvaltningen, herunder dens skoler og institutio-
ner - vil både kunne sikre bedre svømmetilbud til børn og øge kapaci-
tetsudnyttelsen 
 
Børne- og Ungdomsudvalget ønsker at kortlægge flere veje til at af-
hjælpe kapacitetsbehov ved at undersøge muligheder for mere svøm-
meundervisning i åbent vand - fx intensive kurser i forbindelse med 
lejrskole-ture i sommerperioden 15/5-15/9 - og derfor vil det være vær-
difuldt også at kortlægge skolernes mulighed for at rekruttere lejrskole-
personale blandt KFF’s korps af kystlivreddere og benytte kolonierne 
som kapacitet 
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Socialudvalgets høringssvar til forslag til Handleplan 
for Fremtidens Svømmetilbud 

 
Af notatet fremgår høringssvar fra Socialudvalget til forslag til Handle-
plan for Fremtidens Svømmetilbud, sendt i høring af Kultur- og Fritids-
forvaltningen den 26. juli 2024. Høringssvaret er godkendt på Social-
udvalgets møde den 23. august 2024. 
 
1. Generelle bemærkninger 
Socialudvalget ønsker indledningsvist at kvittere for muligheden for at 
komme med bemærkninger til handleplanen.  
 
Socialudvalget finder det positivt, at Kultur- og Fritidsudvalget med den 
præsenterede handleplan arbejder for at målrette de københavnske 
svømme- og badetilbud gennem samarbejder, der sigter efter at øge 
flere brugergruppers adgang til tilbuddene og dermed gøre det muligt 
for flere københavnere at opnå svømmekundskaber, fællesskaber og 
tryghed i vand.  
 
Socialudvalget støtter op om den strategiske retning, som handlepla-
nen lægger, og er positiv stemt over for udsigten til nye og brede sam-
arbejder, som skal sikre udsatte borgere og borgere med handicaps ad-
gang til flere af Københavns svømmetilbud.  
 
De foreslåede initiativer er endnu ikke nærmere konkretiseret i handle-
planen, og udvalget ser derfor frem til at følge Kultur- og Fritidsudval-
gets videre arbejde med handleplanen og de initiativer, som vedrører 
borgere på socialområdet.   
 
Socialforvaltningen målgrupper rummer mange forskellige borgere 
med forskellige sociale problematikker og dertilhørende behov. Dette er 
vigtigt at have for øje i udviklingen af fremtidens svømmetilbud, hvis 
man ønsker at sikre de forskellige gruppers muligheder for at benytte 
tilbuddene samt imødekomme eventuelle barrierer for deres brug. 
Dette sikres bedst gennem inddragelsen af de relevante brugere i ud-
formningen af profilrettede tilbud til brugergrupper med særlige be-
hov. 
 
2. Ændringsforslag  
Socialområdets målgruppe er bred og alsidig, og Socialudvalget vil 
derfor opfordre til, at målgruppen ikke samlet omtales som ”udsatte 
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borgere”, da f.eks. mennesker med handicap ikke per definition er ud-
satte. Det foreslås i stedet, at man skriver ”udsatte børn, unge og voksne 
og borgere med handicap”, ”målgrupper på socialområdet” eller lig-
nende, hvis det ønskes at omtale hele målgruppen.  
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Til: Københavns Kommune 

 

Høringssvar vedrørende Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud 

På vegne af DGI Storkøbenhavn ønsker jeg hermed at afgive høringssvar til det fremlagte udkast til 
"Handleplan for Fremtidens Svømmetilbud".  

Vi anerkender Københavns Kommunes bestræbelser på at optimere og udvikle svømmetilbuddene i 
kommunen og ser flere positive elementer i planen.  

Vi anerkender også, at der har været en ret omfattende proces ift. borger og interessentinddragelse, 
men oplever dog, at der er en række af de fremsatte pointer på disse møder, som ikke er medtaget i 
forvaltningens udkast. 

Derfor vil vi gerne fremhæve nogle områder, som vi mener kræver særlig opmærksomhed. 

 

Udbygning af kapaciteten og bedre udnyttelse af eksisterende faciliteter 
Det er afgørende, at der i den endelige handleplan lægges vægt på både udbygning og optimering af 
den eksisterende kapacitet i svømmehallerne. Vi støtter planens ambitioner om at højne 
kapacitetsudnyttelsen ved at forbedre flowet over hele åbningstiden og ved at udvide brugen af 
svømmehallerne til eksempelvis skolebørn, specialskoler og KKFO'er i dagtimerne, hvor der ofte er 
meget ledig kapacitet. 
 
Vi ser også store muligheder i at øge den samlede svømmekapacitet ved at oprette flere svømmezoner 
i Københavns havn, hvor der fortsat er mange muligheder for at udvikle flere relativt billige faciliteter til 
glæde for rigtig mange københavnere. Etableringen af flere svømmezoner vil også gøre det mere sikkert 
og trygt at svømme i havnen, hvor vi til stadighed ser alt for mange farlige episoder i løbet af 
sommeren. 
 

Flere faciliteter på Amager 
I de senere år har især Tårnby Kommune set med skepsis på facilitetsudviklingen i Københavns 
Kommune. Til foreningerne i Tårnby er der nu et stærkt politisk ønske om, at minimum 50 pct. af 
foreningens medlemmer skal være bosiddende i Tårnby Kommune, hvis foreningen fortsat skal 
opretholde det kommunale tilhørsforhold og derved have retten til at benytte og booke kommunale 
faciliteter samt modtage medlemstilskud. 
 
Det betyder i praksis, at især børn og unge bosiddende på københavnersiden af Amager i praksis får 
vanskeligere ved at gå til svømning, når der er tilmelding i foreningerne i Tårnby. På denne baggrund vil 
vi anbefale, at Københavns Kommune medtænker denne særlige udfordring i forbindelse med 
åbningen af Ørestad Svømmehal og skaber en stor fortælling om de muligheder, denne 
svømmehalsåbning rummer for børn og unge på Amager. 
 

Styrkelse af lokale svømmefaciliteter på skoler 
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Vi har med stor begejstring bemærket, at der allerede har været stor interesse fra private fonde i at 
investere i store og prestigefyldte svømmeanlæg i København på Papirøen, som utvivlsomt vil bringe 
glæde til mange og være en stor succes for byen. 
 
Men vi er også vidner til, at andre projekter ift. opførsel af mere almindelige svømmehaller bliver dyrere 
i Københavns Kommune. På Beauvaisgrunden er der således planer om opførsel af en ny svømmehal 
med en forventet pris på ml. 280 og 310 mio. kr. Også den kommende svømmehal i Ørestad har været 
omkostningstung på over 200 mio. kr. 

Dette rejser alvorlige bekymringer ikke kun om omkostningernes størrelse, men også om risikoen for, 
at kommende svømmehaller udsættes gentagne gange pga. anlægsloftet, som er en reelt 
begrænsende faktor for facilitetsudviklingen i København. Der er derfor en risiko for, at dyre projekter 
bliver forsinket, hvilket har negative konsekvenser for planerne om at sikre svømmefaciliteter til byens 
borgere.  

Vores vision er klar: Hvis alle børn i København skal have mulighed for at lære at svømme, så 
forudsætter det etablering af flere og billigere svømmefaciliteter, der er strategisk placeret i nærheden 
af skoler. Vi ser således et stort potentiale i at styrke denne lokale indsats med ”den lille, lokale 
svømmehal” – evt. i nyt samarbejde med en eller flere private fonde, som kunne se på mulighederne 
for at supplere de ambitiøse byggeprojekter. 

Ved at placere flere og billigere svømmebassiner i nærheden af eller direkte på skolematrikler kan vi 
sikre, at langt flere børn får adgang til regelmæssig svømmeundervisning, hvilket vil være et vigtigt 
skridt mod at realisere visionen om, at alle københavnske børn skal kunne svømme. Vi opfordrer 
således kommunen til at lade sig inspirere af andre kommuner i landet, der kan bygge og drifte helt 
almindelige svømmehaller for langt under den pris, vi ser i København. 

Vi forestiller os, at den lille, lokale svømmehal ikke nødvendigvis behøver at opfylde de fulde mål for 
konkurrencestandarder, men snarere designes med henblik på effektiv og praktisk undervisning. 
Svømmebassinet på Sankt Annæ Gymnasium tjener som et godt eksempel på, hvordan mindre anlæg, 
der ikke lever op til de officielle konkurrencemål, spiller en afgørende rolle i børns 
svømmefærdigheder. 

 

Balancen mellem offentlig åbningstid og foreningstid 
Vi støtter fuldt ud initiativerne om at sikre et bredt svømmetilbud, der tilgodeser forskellige 
brugergruppers behov. Det er bl.a. essentielt at finde en bedre balance mellem offentlig adgang og 
foreningstid, så der er flere eksempler på, at begge grupper nyder godt af svømmefaciliteterne på 
samme tid. 
 
En udvidet åbningstid for foreninger kombineret med offentlig åbningstid med andre borgere kan være 
en vej frem, som med stor sikkerhed kan resultere i flere foreningsmedlemmer. Erfaringer fra andre 
kommuner, bl.a. Gladsaxe, viser, at det uden større problemer er muligt at tilgodese både 
foreningsmedlemmer og almindelige borgere uden, at de behøver at udelukke eller ekskludere 
hinanden, da det i praksis handler om at opdele svømmehallens vandkapacitet og fordele banerne på 
en ny måde. 
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Som det også nævnes i udkastet til handleplanen, er der potentialer i at udvikle flere samarbejder 
mellem kommunen og foreninger omkring arrangementer som "Åben Hal", hvilket også vil give bredere 
adgang for mange forskellige brugergrupper på samme tid. 

 

 

Vi foreslår, at kommunen iværksætter en række pilotforsøg, hvor forskellige tidsrum dedikeres til både 
offentligheden og foreningerne samtidig, samt forsøg med ”Åben Hal” med henblik på at få en bedre 
kapacitetsudnyttelse og tilfredshed blandt brugerne. 

 
 

Fordelene ved at flytte skolesvømning til 2. og 3. klassetrin 
Det er vigtigt at fastholde fokus på at skabe sikre svømmere og fremme svømmekundskaber blandt 
børn i skolealderen. I lighed med flere af kommunerne omkring København vil det derfor gavne 
svømmekundskaberne for de københavnske børn, hvis skolesvømningen flyttes til 2. og 3. klassetrin. 
De skolebørn, der har gået/går til foreningssvømning, er på et helt andet niveau end børn, der ikke har, 
hvilket gør det vanskeligt for lærerne at strukturere undervisningen. Den store niveauforskel betyder 
også, at der ofte opstår stærke hierarkier i klasserne blandt eleverne, hvilket kan have negativ 
indflydelse på trivslen for nogle elever, der oplever, at de ikke er gode nok. 

At flytte undervisningen fra 4. og 5. klasse til 2. og 3. klasse vil sandsynligvis også tage lidt af trykket på 
de københavnske svømmeklubbers ventelister og dermed også på antallet af brugere i svømmehaller i 
primetime, hvor der kan være meget støj og rigtig mange brugere på samme tid. Derudover betyder 
børnenes generelt tidligere indtræden i puberteten, at lysten til og trygheden ved at deltage i 
svømmeundervisningen formindskes, hvis man fastholder svømmeundervisningen på det nuværende 
4. og 5. klassetrin. 

Desuden bør der være et fortsat fokus på at gøre svømning tilgængelig for borgere med særlige behov, 
herunder ældre og personer med handicap, hvor der også er store potentialer i forhold til at bruge 
svømmefaciliteterne mere intensivt uden for primetime. 

Vi opfordrer til en endnu stærkere satsning på kapacitetsudbygning i de kommende år og en mere 
fleksibel tilgang til fordelingen af offentlig og foreningstid, så flere kan få glæde af de eksisterende og 
fremtidige svømmefaciliteter. 
 
Vi ser frem til at følge den videre udvikling af handleplanen og håber, at vores input vil blive taget i 
betragtning. 
 

På DGI Storkøbenhavns vegne 

Hans Henrik Heming 
Bestyrelsesmedlem med ansvar for ’det blå’  
 

 



By og Havn 

Fra: Kristian Pless <KPL@byoghavn.dk>   

Sendt: 30. august 2024 12:40  

Til: Peter Schou Kjær <YV4Z@kk.dk>  

Cc: Mette Odgaard Mylin <MMY@byoghavn.dk>  

Emne: [EKSTERN] SV: Høringsproces for Plan for Fremtidens Svømmetilbud - Deadline 30 august 

Kære Peter 

By & Havn støtter arbejdet med udvikling af svømmetilbud i Københavns Kommune, og hvor også 

Københavns Havn indgår. By & Havn har således ingen bemærkninger til Københavns Kommunes 
udkast til "Plan for fremtidens svømmetilbud". Planudkastets mål om at udvikle en blå plan, der 
integrerer svømmetræning for alle københavnere med øget brug af Københavns Havn, er i tråd 
med By & Havns ambition om at der skabes flere og bedre badefaciliteter på sundheds- og 
sikkerhedsmæssige forsvarlige lokationer og konditioner i Københavns Havn. By & Havn kan i den 
forbindelse henvise til Zoneplan for Københavns havn med Basisanalyse for Københavns Havn 
som grundlag for opgradering af udendørsfaciliteter ved udvalgte badeområder, etablering af 
omklædningsrum, støttefaciliteter og forbedret tilgængelighed for handicappede. 



Hovedstadens Svømmeklub (HSK) Høringssvar 
Lars Sørensen <lars@hsk.dk>  

Sendt: 30. august 2024 15:17 

Til: Peter Schou Kjær <YV4Z@kk.dk> 

Emne: [EKSTERN] SV: Høringsproces for plan for fremtidens svømmetilbud 

Hej Peter, tak for tilsendte og muligheden for at give høringssvar. Vi har deltaget aktivt i 
processens tre høringsmøder og et fokusgruppeinterview. 

Vi savner dog at se vores inputs og pointer blive spejlet det fremsendte høringsudkast. Derfor er 
nedenstående en delvis gentagelse af de tidligere fremførte inputs, samt en konkret stillingtagen 
til de anførte emner i høringsudkastet.  

• HSK ser ikke, at høj kapacitetsudnyttelse er det samme som dårlig brugeroplevelse.
Afhænger meget af indretning af hal og strukturering af hallerne. De kommende
renoveringsprojekter og nybyggeri af svømmehaller bør også overveje, hvordan der med
simple greb kan skabes bedre løsninger i eksisterende og nye svømmehaller.

• Vi synes ikke, at en skarpere profilering af svømmehallerne løser problemerne med
primetimetider og øget kapacitet i svømmehallerne i Hovedstaden. Få profilhaller, som fx
Bellahøj Svømmestadion giver dog mening, da det muliggør, at specialtræning af
eliteidrætsudøvere kan frigøre plads og reducere konflikter i andre haller. Pt. ser
Hovedstadens Svømmeklub ikke behov for yderligere profilsvømmehaller.

• Tværtimod mener vi, at flere profilhaller giver lavere og ringere udnyttelse pga.
københavnernes lave villighed til at flytte sig langt for et forenings- eller svømmehalstilbud.
Klubbens foreløbige dataanalyse viser, at et gennemsnitligt medlem af Hovedstadens
Svømmeklub flytter sig 2-3 km. fra bopæl til svømmehal.

• Vores erfaring er, at hallernes øgede åbningstider primært et blevet placeret i
sommerferieperioder, hvor rigtig mange familier er bortrejst på ferie. Det betyder, at set
med et foreningsperspektiv, er svømmehallernes øgede åbningstider stort set
uanvendeligt. Adgang til flere ydertidspunkter løser heller ikke foreningernes største
udfordring med, at det primært er børn i 6-10 års alderen, der står på venteliste og ikke får
lært at svømme. De kommer ikke til at benytte og få nytte af øgede åbningstider fra 21-22
og fra 22-23.

• Vi mener, at der bør ses på fordeling af foreningstider vs. offentlige tider i
primetimeintervallet fra 16-20. Vores data viser, at flere familier fravælger
primetimetidspunktet fra 19-20. Det betyder, at primetimetider i det tidsinterval står
relativt mere ledigt end fra 18-19 og fra 20-21 (voksne).

• Et forslag fra Hovedstadens Svømmeklub er at lave primetimetiden 19-20 til en flextid, hvor
adgangsmuligheder for flere aldersgrupper bedre vil kunne udnytte tiden og kapaciteten.
Tilsvarende bør andelen af foreningstider øges fra 16-19, da det er i det tidsrum, at
ventelisterne primært findes for 6-10 årige børn, der ikke får lært at svømme.

• Vi mener, at den smartbyggede og lokalt placerede ”multisvømmehal” er vejen frem for
fremtidens svømmetilbud. Med multisvømmehal menes, at mange forskellige målgrupper
kan benytte svømmehallen. Det må være et mål og en indsats for kommunen, at et barn kan



lære at svømme i en eller flere haller i den bydel, hvor de bor, fortsætte som øvet svømmer, 
som teenager og deltage i voksensvømmehold også. For igen på et senere tidspunkt at 
påbegynde babysvømning med deres børn. Det vil helt sikkert øge borgernes sundhed og 
tage højde for borgernes hverdag og lave mobilitet i en travl hverdag.  

• Dvs. fx svømmehal med 25 m bassin med 6-8 baner, 1-2 undervisningsbassiner, 1 
varmtvandsbassin samt evt. et lege- og familieområde. Et eksisterende eksempel på en 
sådan svømmehal er Emdrup Badet.  

• Erfaringen omkring svømning i folkeskolen er, at det er de færreste børn, der får lært at 
svømme på et skoleår. Derfor er det helt centralt, at folkeskolesvømning tænkes sammen 
med øgning til at omfatte længere undervisning hen over flere klassetrin og på yngre 
klassetrin. Der ligger et kæmpe potentiale i at samtænke foreningssvømning med den 
eksisterende folkeskolesvømning.  

• Omkring havnens dilemmaer og muligheder mener Hovedstadens Svømmeklub, at 
forbedret opdeling, skiltning og opsyn/synlig tilstedeværelse relevante steder er 
virkemidler til at reducere dilemmaer, øge sikkerhed og øge udnyttelsen af havnen. Vi ser 
ikke, at udnyttelse af havnen vil reducere eller aflaste brugen af svømmehaller. Det er 
primært øvede svømmer der benytter havnen, og svømmehallernes funktion med hele året 
at skulle lære børn og unge at svømme og blive sikre i vand, kan der ikke ændres på. Dvs., at 
forlængelse af svømmesæson, fastholdelse og udvikling af medlemstilbud til fast at 
omfatte tilbud i havnen er oplagte muligheder. Det kræver, at der bliver tildelt flere faste 
foreningstider i relevante dele af Københavns Havn.  

Vi står til rådighed for uddybning og yderligere kommentering.  

 

Med venlig hilsen 

Hovedstadens Svømmeklub 

  

Lars Sørensen 

Klubdirektør 



Børne- og Ungdomsudvalget - B-sag: 
Høringssvar vedr. Fremtidens 
Svømmetilbud 

Mødedato: 18.09.2024, kl. 13:00 

Mødested: Rådhuset, stuen, værelse 43/44 

B-sag: Høringssvar vedr. Fremtidens Svømmetilbud 

Kultur- og Fritidsudvalget (KFU) har inddraget forvaltninger og foreninger i en vision om at bruge 
svømmekapaciteten i København bedre og har nu sendt Handleplan for Fremtidens 
Svømmetilbud i høring i bl.a. Børne- og Ungdomsudvalget. Udvalget skal tage stilling til et 
høringssvar til handleplanen, der bl.a. indeholder initiativer, så flere børn lærer at svømme, både i 
svømmehaller og i åbent vand. 

Indstilling 

Børne- og Ungdomsforvaltningen indstiller til Børne- og Ungdomsudvalget, 

1. at udvalgets høringssvar til Kultur- og Fritidsudvalget godkendes, jf. løsningsafsnittet. 

Problemstilling 

Handleplanen for Fremtidens Svømmetilbud uddyber Kultur-og Fritidspolitikken og har som 
målsætning at udnytte svømmehaller og udendørs bademuligheder bedre, at imødekomme nye 
og eksisterende brugeres behov og at skabe sikre svømmere. 

Kultur- og Fritidsforvaltningen (KFF) har gennemført en inddragelsesproces i foråret, herunder af 
Børne- og Ungdomsforvaltningen (BUF), andre forvaltninger og foreninger. Planen indeholder 
derfor en initiativliste, der forudsætter samarbejde med BUF. 

Løsning 

BUF har bl.a. peget på, at flere tilbud til skole- og KKFO-børn i dagtimerne kan øge brugen af 
svømmefaciliteterne, ligesom det er relevant at undersøge muligheden for svømmeundervisning 
for yngre målgrupper. 

Handleplanen omfatter en række initiativer, hvoraf flere er i samarbejde med BUF. Det drejer sig fx 
om at målrette svømmetilbud til specialskolerne, at samarbejde om mulighed for udendørs 
svømmeundervisning, at samarbejde om svømmetilbud til KKFO’erne og at afdække muligheden 
for svømmeundervisning af yngre klassetrin. 

Forslag til BUU's høringssvar 

”Børne- og Ungdomsudvalget finder det vigtigt, at Handleplanen for Fremtidens Svømmetilbud 
giver gode svømmetilbud til Københavns børn, og at svømmetilbuddene så vidt muligt målrettes 
til de forskellige målgrupper.  



Børne- og Ungdomsudvalget foreslår, at der udvides fokus på svømmeundervisning i fritiden, så 
det også omfatter skolernes ferieperioder.    

Det er væsentligt, at der er kapacitet til rådighed til skolernes svømmeundervisning, også hvis der 
i fremtiden sker en udvidelse af svømmetilbuddene til byens børn. 

De nævnte initiativer - som forudsættes at ske i et samarbejde med Børne- og 
Ungdomsforvaltningen, herunder dens skoler og institutioner - vil både kunne sikre bedre 
svømmetilbud til børn og øge kapacitetsudnyttelsen”. 

Politisk handlerum 

Udvalget kan udvide høringssvaret med særlige pointer, som er vigtige for udvalget. 

Økonomi 

Indstillingen har ingen økonomiske konsekvenser. 

Videre proces 

KFU behandler forventeligt Handplan for Fremtidens Svømmetilbud, inkl. høringssvar, den 26. 
oktober 2024.   
Tobias Børner Stax                                     Mette Seneca Kløve 

 

Beslutning 

Børne- og Ungdomsudvalgets beslutning på mødet den 18. september 2024: 

Enhedslisten stillede ændringsforslag om følgende tilføjelse til BUU’s høringssvar: 

”Børne- og Ungdomsudvalget ønsker at kortlægge flere veje til at afhjælpe kapacitetsbehov ved at 
undersøge muligheder for mere svømmeundervisning i åbent vand - fx intensive kurser i 
forbindelse med lejrskole-ture i sommerperioden 15/5-15/9 - og derfor vil det være værdifuldt 
også at kortlægge skolernes mulighed for at rekruttere lejrskole-personale blandt KFF’s korps af 
kystlivreddere og benytte kolonierne som kapacitet." 

Ændringsforslaget blev godkendt efter afstemning med følgende resultat: 

For stemte 5 medlemmer: F og Ø. 

Imod stemte 2 medlemmer: C. 

4 medlemmer undlod at stemme: A, V og Å. 

Indstillingen blev med ovenstående tilføjelse til høringssvaret herefter godkendt uden afstemning. 

Bilag 

1. Høringsudkast vedr. Fremtidens Svømmetilbud 

 

     



 
   

 
Høringssvar til høringsudkast; KFU Handleplan for Fremti-
dens Svømmetilbud 

 

Indledningsvis vil Sundheds- og Omsorgsudvalget takke for, at udvalget denne 

gang får mulighed for at give input til ’KFU Handleplan for Fremtidens Svømme-

tilbud’.   

Sundheds- og Omsorgsudvalget tilslutter sig de tre målsætninger i udkastet til 

’KFU Handleplan for Fremtidens svømmetilbud’ om at: 

1. fremme kapacitetsudnyttelsen af svømmehaller og udendørs bademu-

ligheder 

2. målrette fremtidens svømmetilbud, så de imødekommer nye og eksiste-

rende brugeres behov 

3. sikre det brede svømmetilbud med fokus på at oparbejde og fastholde 

svømmekundskaber og skabe sikre svømmere 

 

Svømmetilbud for alle københavnere 

Sundheds- og Omsorgsudvalget finder, at ’KFU Handleplan for Fremtidens 

Svømmetilbud’ bidrager til at fremme en fysisk aktiv hverdag for flere københav-

nere og dermed til at øge den generelle folkesundhed i København. 

Sundheds- og Omsorgsudvalget finder det positivt, at handleplanen samtidig 

har øget fokus på målgrupper med særlige behov, fx ældre med synshandicap, 

demens eller andre funktionsudfordringer eller københavnere med kronisk syg-

dom, nedsat mobilitet eller psykiske eller sociale udfordringer. Sundheds- og 

Omsorgsudvalget finder det desuden positivt, at handleplanen, udover fokus på 

at fremme den generelle kapacitetsudnyttelse, har fokus på også at udbrede so-

ciale m2, så der kan skabes mulighed for sociale fællesskaber ifm. brug af svøm-

metilbud. 

Sundheds- og Omsorgsudvalget ser positivt på, at der etableres profil-svømme-

haller med de rette faciliteter, som ideelt inkluderer varmtvandsbassiner, herun-

der også dybe varmtvandsbassiner. Herved får voksne sårbare københavnere 

med fx smerter, led- og gigtsymptomer mulighed for at træne på en skånsom 

måde der giver bevægelsesfrihed og smertelindring. Der bør også etableres 

ramper ifm. nedstigning (også for friluftsbade), uddannet personale, varme 

samt intuitive omklædningsfaciliteter og udstyr, der tilgodeser behovene hos 

mange forskellige målgrupper herunder ældre og borgere med nedsat mobili-

tet. Der bør være fokus på spredning i hele byen, så det sikres, at områder med 

mange borgere med færre ressourcer og flere helbredsudfordringer får mulig-

hed for at benytte faciliteterne. 

Tilgængelighed 

I Sundheds- og Omsorgsudvalget ønsker vi generelt, at vores tilbud skal være 

tilgængelige for alle, hvilket blandt andet betyder, at vi har fokus på geografisk 

spredning i byen, lette adgangsforhold og de rette åbningstider. Det bemærkes 
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derfor, at det er vigtigt, at tilbud for særlige målgrupper også kan finde sted i 

ydertidspunkter (og ikke kun i dagtimerne). Ligesom der skal være opmærk-

somhed på, at borgere med færre ressourcer bor i hele byen, og erfaringen er, at 

hvis man har færre ressourcer og flere helbredsudfordringer og bor i en be-

stemt bydel, ønsker man også at træne dér. 

For at bidrage til at bryde den sociale ulighed i sundhed, ønsker Sundheds- og 

Omsorgsudvalget, at der i handleplanen er fokus på priserne for at benytte 

svømmetilbuddene, da de kan være afgørende for om sårbare borgere, herun-

der dele af ældregruppen, har mulighed for at benytte disse 

Det bemærkes, at det er positivt med fokus på en øget kommunikationsindsats, 

der kan synliggøre de eksisterende muligheder for københavnerne. 

Hvordan kan vi gøre mere og bedre 

Sundheds- og Omsorgsudvalget bemærker, at der er mange gode initiativer i 

handleplanen. Samtidig er der et stort potentiale for udvikling af nye typer sam-

arbejder og typer af tilbud, der kan appellere til de for- skellige målgrupper. Ne-

denfor fremgår forskellige forslag til konkrete indsatser: 

1. Styrket samarbejde for at gøre svømmetilbud tilgængelige for målgrup-

per der benytter sig af Sundheds- og Omsorgsforvaltningens tilbud og 

forløb, herunder for mere snævre målgrupper som fx; ældre med de-

mens, ensomme ældre, børn og unge med svær overvægt, Center for 

Sundhed og Rehabilitering 3/3 brystopererede eller borgere med knog-

lemetastaser, visse gigtsygdomme eller særlig psykisk sårbarhed. 

2. Fortsat samarbejde om- og udvikling af brobygningsforløb mellem for-

valtninger og foreningslivet mhp. fastholdelse af aktivitet efter endt kom-

munalt forløb. Her er der allerede mange gode erfaringer, der kan byg-

ges videre på. 

3. Inddragelse af civilsamfundet, som kan bidrage til, at flere borgere for-

bliver fysisk aktive og selvhjulpne i længere tid uden behov for kommu-

nale indsatser. Det kan desuden bidrage til at imødekomme, at der kom-

mer markant flere ældre i fremtiden, men ikke flere medarbejdere i æld-

replejen. Sundheds- og Omsorgsforvaltningen indgår gerne i konkrete 

samarbejder på tværs af forvaltninger. 
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